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Abstract: The article presents a fragment of a study regarding value orientations at the age of 

adolescence. There are described conceptions of authors who have thoroughly researched the value 

orientations in different periods. According to them, the main content of the value orientations are 

the beliefs and feelings of a person, certain moral principles of behavior, material and spiritual 

needs along with the conditions for their satisfaction, and significant aspects of the objective and 

social world for the individual; reflects particularities related to the status of the person in society, 

in a certain social group, influencing the ability to meet personal needs. The results regarding the 

hierarchies of value orientations established at this age according to the gender criterion will 

contribute to an efficient education of adolescents from the perspective of values. 

 

Keywords: value, value orientations, hierarchy of value orientations, gender criterion, 

adolescence. 

 

References: 

 Iluț, Petru, Dragoste, familie și fericire: spre o sociologie a seninătății, Iași, Editura Polirom, 

2015.  

 Neculau, Adrian; Ferréol, Gilles, Psihosociologia schimbării, Iași, Editura Polirom, 1998. 

 Pășcălău, Ana; Gavreliuc, Alin, Teoria funcțională a valorilor – o nouă perspectivă în 

evaluarea dinamicii sociale, în Revista Psihologie, vol. 64, nr. 4, 2018. pp. 305-315. 

 Zlate, Mielu, Psihologia la răspântia mileniilor, Iași, Editura Polirom, 2001.  

 Zlate, Mielu, et.al. Psihologie: manual pentru cl. a X-a, București, Editura Aramis Print, 

2005. 

 Абульханова-Славская, Ксения Александровна, Психология и сознание личности. 

Воронеж, Издательство МОДЭК, 1999. 

 Гусева, Галина Анатольевна, Формирование ценностных ориентации государственных 

служащих, Автореф. дис. канд. nсихол. наук, Москва, 1999. 

 Каширский, Дмитрий Валерьевич, Субъективные ценности современной молодежи, 

Барнаул, Издательство ААЭП, 2012. 

 Леонтьев, Дмитрий Алексеевич, Очерк психологии личности, Москва, Издательство 

Смысл, 1993. 

 Леонтьев, Дмитрий Алексеевич, Ценностные представления в индивидуальном и 

групповом сознании: виды, детерминанты и изменения во времени, în Психологическое 

обозрение, 1998, №1, с. 13-25. 

 Мухина, Валерия Сергеевна, Возрастная психология: Феноменология развития, 

Москва, Издательство Академия, 2006. 

 Рубинштейн, Сергей Леонидович, Основы общей психологии, Санкт-Петербург, 

Издательство «Питер», 2000. 

 Сайко, Владимир, Ценностные ориентации детей при переходе в младший школьный и 

подростковый возраст, în Вопросы психологии, 1986, №2, с. 67-74. 

 Яницкий, Михаил Сергеевич Ценностные ориентации личности как динамическая 

система. Кемерово, Издательство Кузбассвузиздат, 2000. 

 Rokeach, Milton Introduction in Understanding Human Value. Individual and Societal, New 

York, The Free Press, 1979. 


